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توليد ورق فولادی گرید ATOS6۰ در شركت فولاد و نورد سبا
برای نخستين بار در كشور و در گروه فولاد مباركه انجام شد؛

در  ارزش افـزوده  بـا  تولیـدات  سـمت  بـه  حرکـت 
سـال های اخیر در شـرکت فولاد و نورد سـبا آغاز شـده 
و بـا قـوت دنبـال می شـود. توسـعه سـبد محصـولات 
شـرکت فـولاد و نـورد سـبا در راسـتای اهـداف گـروه 
فـولاد مبارکـه، ازجمله افزایش رضایت مشـتری و تولید 
محصـولات بـا ارزش افـزوده بـالا، در حال انجام اسـت.

قاسـم خوشـدل پور،  امـروز،  اصفهـان  گـزارش  بـه 
مدیرعامـل شـرکت فـولاد و نـورد سـبا، بـا بیـان ایـن 
مطلـب گفـت: با حمایـت مدیریت گـروه فـولاد مبارکه 
و تـلاش همکارانمـان در شـرکت فـولاد و نـورد سـبا، 
محصولـی دیگـر از محصـولات ورق گـرم اسـتحکام 
بـالای خودرویـی، has۶۰ هم تـراز بـا مشـابه کیفیت 
atos۶۰ طراحـی، تولیـد و به سـبد محصـولات این 

شـرکت اضافه شـد.
او تأکیـد کرد: تخصصی شـدن کیفیت هـای تولیدی 
در گروه هـای مختلـف بنـا بـه نـوع اسـتفاده می توانـد 
ضمـن افزایـش رضایتمندی مشـتریان، حساسـیت های 
آن هـا را نیـز در تولیـد دخیـل کند و محصولـی مطلوب 

متناسـب بـا خواسـت آن هـا را به وجـود آورد.
بـه گفتـه مدیرعامل فولاد و نورد سـبا، اتکا به تجربه 
ودانـش فنی داخلـی و ایجاد فضای همدلـی و تلاش در 
راسـتای اهـداف متعالی شـرکت سـبب شـده بـه دنبال 

ارتقـای محصولات خـود در تراز جهانی باشـیم.
خوشـدل پور تولیـد ایـن گریـد فـولادی جدیـد را که 
بـرای نخسـتین بـار در کشـور محقـق شـده اسـت بـه 
گـروه فولاد مبارکه، شـرکای تجـاری و تمامی ذی نفعان 

تبریـک گفت.
Á  فراهم كردن زمينه توليد گریدهای جدید با

برنامه ریزی دقيق و پشتيبانی از خطوط
بهمـن خلیلـی، مدیـر ارشـد بهره بـرداری شـرکت 
فـولاد و نورد سـبا نیز در پی کسـب ایـن موفقیت گفت: 
شـرکت فـولاد و نـورد سـبا همـواره در کنـار کمیـت به 
دنبـال افزایـش کیفیـت محصـولات و طراحـی و تولید 

محصـولات بـا ارزش افـزوده بـالا و جدیـد بـوده و بـه 
همیـن منظـور، برنامه ریـزی دقیـق تولیـد و پشـتیبانی 
از خطـوط تولیـدی زمینـه را جهـت طراحـی و تولیـد 
انسـانی  سـرمایه های  اختیـار  در  جدیـد  محصـولات 

بادرایـت ایـن شـرکت قـرار داده اسـت.
او بـا تأکیـد بـر اینکـه تولیـد کیفیت هـای جدیـد، 
به ویـژه کیفیت هـای مورداسـتفاده در صنایـع خودرویی، 
مسـتلزم تدابیـر ویـژه، از فولادسـازی تـا ریخته گـری 
و نـورد و ارزیابـی مدیریـت ریسـک تولیـد ایـن گریـد 
در تمامـی قسـمت های تولیـدی به منظـور بـه حداقـل 
رسـاندن ریسـک تولید گریدهای آزمایشـی است، اظهار 
کرد: طرح مسـئله و برگزاری جلسـات متعـدد، در نهایت 
بـا تلاش و همدلـی، منجر به تولیـد کیفیت هایی خواهد 
شـد کـه مشـابه آن در شـرکت های بـزرگ فـولادی 

جهـان تولیـد و عرضـه می شـود.
بهمـن خلیلـی افـزود: تولیـد کیفیـت has۶۰ یـا 

فولادهـای  از   atos۶۰ تجـاری  کیفیـت  همـان 
در سـاخت  مورداسـتفاده  بـالای خودرویـی  اسـتحکام 
خودروهای سـنگین با همت کارکنان پرتلاش و دلسـوز 
شـرکت فـولاد و نـورد سـبا برای نخسـتین بـار محقق 
شـد. تولید ایـن محصول گامی دیگر در جهت توسـعه و 
تکمیل سـبد محصـولات و توجه ویژه به نیاز مشـتریان 

به ویـژه محصـولات وارداتـی اسـت.
مدیر ارشـد بهره برداری شـرکت فولاد و نورد سـبا با 
خـدا قـوت بـه همـکاران خـود در این شـرکت و تبریک 
ایـن موفقیـت، ابـراز امیدواری کـرد در آینده بـا گام های 
اسـتوارتر، محصولات کیفی بـا ارزش افـزوده بالاتری به 

سـبد محصولات فولاد سـبا اضافه شـود.
Á  تمركز فولاد و نورد سبا بر توليد فولادهای

دوستدار محيط زیست 
آرش حاجی پـور، مدیـر تکنولـوژی شـرکت فـولاد و 
نـورد سـبا نیز در این زمینـه گفت: با توجـه به تجهیزات 

نویـن و همچنیـن دانـش و مهـارت بـالای موجـود در 
شـرکت فـولاد و نـورد سـبا، همـواره اسـتراتژی ایـن 
شـرکت تولید گریدهـای ویژه با سـودآوری بالا با تمرکز 
بـر فولادهایـی که تأثیـر زیادی بـر رفاه مـردم، امنیت و 
ایمنـی دارد و ضمن آنکه دوسـتدار محیط زیسـت اسـت، 

کاهـش وابسـتگی بـه واردات را به دنبـال دارد.
بـه گفتـه حاجی پـور، بـا توجه بـه تأثیرگذاری بسـیار 
زیـاد خودرو بر زندگی مـردم، همواره خودروسـازان یکی 
از شـرکای تجـاری موردتوجـه شـرکت فـولاد و نـورد 
سـبا بوده انـد. کاهـش آلایندگـی، حفـظ محیط زیسـت 
و افزایـش ایمنـی دغدغـه و محـور اساسـی در طراحـی 
خودروسـازان اسـت کـه ایـن مهـم به جـز بـا جایگزینی 
فولادهـای قدیمـی بـا فولادهـای نسـل جدیـد محقق 
نخواهـد شـد.او بـا تأکیـد بـر اینکـه تولیـد گریدهـای 
پراسـتحکام موردنیـاز صنایـع خودروسـازی، عـلاوه بـر 
ممانعـت از خـروج ارز، تسـهیل و سـرعت بخشـیدن به 
مدیریـت لجسـتیک، ارائـه خدمـات فنـی و پشـتیبانی 
را  و هم افزایـی در راسـتای پیشـرفت صنعـت کشـور 
بـه دنبـال خواهـد داشـت خاطرنشـان کـرد: افـزودن 
 has۶۰ فـولاد  همچـون  تخصصـی  کیفیتهـای 
معـادل کیفیـت تجـاری atos۶۰ در حـوزه تولیـدات 
خودروهای سـنگین، کشـنده ها، جرثقیل هـای خودرویی 
و ماشـین آلات سـنگین یک گام مؤثر در پیشبرد صنعت 
کشـور اسـت.مدیر تکنولوژی شـرکت فولاد و نورد سـبا 
ادامـه داد: نسـبت اسـتحکام بـه وزن بـالا مهم تریـن 
شـاخصه بـارز گرید atos۶۰ اسـت کـه در کاهش وزن 
خودروهـا، کاهـش مصرف سـوخت و به تبـع آن کاهش 
آلایندگـی اثرگذار اسـت. تولیـد این فولاد بـا بهره گیری 
از دانـش داخلـی و اتـکا به تـلاش همکاران در شـرکت 
فـولاد و نـورد سـبا محقـق شـد؛ ازایـن رو بر خـود لازم 
می دانـم کـه این موفقیت ارزشـمند را به کلیـه کارکنان، 
ذی نفعـان و شـرکای کسـب وکار شـرکت فـولاد و نورد 

سـبا تبریـک عـرض کنم.

اصفهان مقصد بزرگترین 
نيروگاه خورشيدی جهان شد

استاندار اصفهان از پیگیری سرمایه گذاری ۲.۸ میلیارد 
دلاری برای احداث بزرگترین نیروگاه خورشیدی جهان در 

این استان خبر داد.
مهدی جمالی نژاد در گفتگو با ایرنا افزود: در یک اقدام 
تاریخی و تحول آفرین، اصفهان با همکاری صندوق توسعه به 
زودی مقصد بزرگترین نیروگاه خورشیدی جهان خواهد شود.
با  که  ملی  عظیم  پروژه  این  تولید  ظرفیت  افزود:  او 
در  خصوصی  بخش  دلاری  میلیارد   ۲.۸ سرمایه گذاری 
آینده ای نزدیک کلید می خورد، ۵ هزار مگاوات برق است 
و در زمینی به وسعت ۶ هزار هکتار احداث می شود.استاندار 
اصفهان افزود: این نیروگاه خورشیدی نه  تنها ایران را در رده 
کشورهای پیشرو در حوزه انرژی های تجدیدپذیر قرار می دهد، 
بلکه نقطه عطفی در مسیر توسعه پایدار و کاهش وابستگی 
به سوخت های فسیلی است.او اضافه کرد: این پروژه، افتخار 
ملی برای اصفهان و ایران است که در صورت اجرا با ظرفیت 
بی نظیر خود، نقش کلیدی در کاهش آلودگی هوا و انتشار 
گازهای گلخانه ای خواهد داشت.جمالی نژاد ادامه داد: اجرای 
این طرح هزاران فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم در 
منطقه ایجاد خواهد کرد و چرخ های اقتصاد اصفهان و ایران 
را با فناوری های روز دنیا به حرکت درمی آورد.استاندار اصفهان 
خاطرنشان کرد: با اجرای این پروژه، اصفهان به عنوان »مرکز 
نوآوری در انرژی های تجدیدپذیر« در سطح جهانی شناخته 
خواهد شد و به الگویی برای دیگر کشورهای منطقه تبدیل 
می شود.جمالی نژاد اضافه کرد: این پروژه همچنین گامی بلند 
برای تحقق اهداف بلندمدت ایران در زمینه کاهش کربن و 

توسعه انرژی های پاک خواهد بود.

توزیع 4۹۷۰ تن آرد بين 
روستایيان و عشایر استان 

اصفهان 
مدیر کل غله و خدمات بازرگانی اصفهان گفت: چهار 
هزار و ۹۷۰ تن آرد یارانه ای از ابتدای سال جاری تاکنون بین 

روستاییان و عشایر استان توزیع شد.
محسن ضیائی افزود: از این مقدار، حدود چهار هزار و 
۱۵۰ هزار تن بین روستاییان فاقد نانوایی و حدود ۸۲۰ تن بین 
عشایر استان توزیع شده است.او ادامه داد: این مقدار آرد شامل 
۱۲۴ هزار و ۲۵۰ کیسه آرد ۴۰ کیلو گرمی و به طور کامل 
یارانه ای است که در راستای حمایت از ساکنان روستاهای 
فاقد نانوایی و ارتقای معیشت مردم ساکن این روستاها و 
عشایر توزیع شد.مدیر کل غله و خدمات بازرگانی اصفهان 
خاطرنشان کرد: دولت طرح توزیع آرد یارانه ای را برای حمایت 
از ساکنان روستاهای بدون نانوایی و ارتقاء معیشت مردم 
ساکن در این روستاها به طور مرتب در برنامه کاری خود دارد.
او اضافه کرد: برای حمایت از خانوارهای عشایر و با هماهنگی 
اداره کل امور عشایر و فرمانداری ها، سهمیه مورد نظر به طور 

ماهانه در اختیار آن ها قرار می گیرد.

صادرات 2۰۰ تن عسل از 
خوانسار 

مدیرکل دامپزشکی اصفهان گفت:خوانسار با دارا بودن ۹۰ 
هزار کلونی زنبور عسل، واحدهای دام و طیور فعال و صادرات 
۲۰۰ تن عسل،یکی از قطب های تولید فرآورده های دامی و 

عسل کشور تبدیل شده است.
به گزارش مهر، شهرام موحدی در جمع خبرنگاران با 
اشاره به ظرفیت های بالای شهرستان خوانسار در حوزه دام، 
طیور و زنبور عسل اظهار کرد: بیش از ۷۵ واحد مرغداری 
گوشتی در این شهرستان فعال هستند و حدود ۸۰ هزار رأس 
دام سبک و بیش از ۲ هزار رأس دام سنگین نیز در شهرستان 
نگهداری می شود.او با اشاره به ظرفیت بالای شهرستان 
خوانسار در تولید عسل، افزود: بیش از ۹۰ هزار کلونی زنبور 
عسل در این شهرستان وجود دارد که سبب شده خوانسار از 
نظر کیفیت و کمیت تولید عسل، جزو رتبه های برتر کشور 
قرار گیرد. این شهرستان در سال گذشته موفق به صادرات 
بیش از ۲۰۰ هزار کیلوگرم )معادل ۲۰۰ تن( عسل به خارج از 
کشور شده که نقش بسزایی در ارزآوری داشته است.موحدی 
با اشاره به وضعیت بهداشتی دام ها و زنبورستان ها گفت: 
خوشبختانه با تلاش های مستمر دامپزشکی استان اصفهان، 
بیماری های دامی، طیور و زنبور عسل در شهرستان خوانسار 
به طور کامل تحت کنترل است و تاکنون بیماری خاصی در 
حوزه دام سبک، دام سنگین یا زنبورستان ها گزارش نشده 

است.

كميته ای برای گره گشایی از 
مشکل مردم با اصناف

رئیس انجمن حمایت از حقوق مصرف کنندگان استان 
اصفهان، از راه اندازی کمیسیون روابط کار این انجمن خبر داد.
به گزارش اصفهان امروز، مجتبی برزگر در جلسه این 
انجمن، اظهار کرد: هدف اصلی این کمیسیون، گره گشایی از 
مشکلات مردم و دفاع از حقوق آن ها در برابر مسائل مختلف 

مرتبط با اصناف و قراردادها است.
 بسیاری از مشکلاتی که برای اقشار مختلف مردم، به ویژه 
کسبه، به وجود می آید ناشی از ناآگاهی و عدم دانش کافی 

نسبت به قوانین است.
برزگر تأکید کرد: مراجعات متعدد مردم به انجمن، ضرورت 
ایجاد یک کمیسیون تخصصی با حضور افراد مجرب را 
به عنوان  وطن خواه  جلسه، عل  این  است.در  کرده  نمایان 
رئیس کمیسیون روابط کار و تعاون انجمن حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان استان اصفهان انتخاب شد. او مسئولیت 
بررسی و حل سؤالات و مشکلات مردم در این حوزه را بر 

عهده خواهد داشت.

راهکارهای حل بحران انرژی از 
مسير خورشيد

کارشناس انرژی خورشیدی، مسیر خروج از بحران برق 
در صنایع ایران را حمایت فوری از شرکت های دانش بنیان، 
تسهیلات به صنایع کوچک و جذب سرمایه گذاران خارجی 
می داند؛ سه راهکاری که به باور او می تواند ظرفیت فوق العاده 

خورشیدی کشور را فعال و آینده صنعت را تضمین کند.
انرژی خورشیدی در  امیرحسین شاهپوری، کارشناس 
گفتگو با ایراسین از چالش ها و موانع جدی پیش روی توسعه 
انرژی تجدیدپذیر در صنایع ایران می گوید. به اعتقاد او نه 
تنها هزینه های بالا و نبود حمایت دولتی مانع رشد خورشیدی 
شده بلکه تأخیر در حمایت از تولید داخلی و از دست رفتن 
فرصت جذب سرمایه گذار خارجی، کشور را تا آستانه بحران 

برق پیش برده است.
شاهپوری در ابتدا به ساختار برق کشور اشاره می کند که بر 
پایه نیروگاه های فسیلی شکل گرفته است. او معتقد است گذار 
به انرژی های تجدیدپذیر به ویژه برای افراد حقیقی و صنایع 
خرد بدون پشتوانه و حمایت دولتی میسر نیست و حتی در دنیا 
نیز حمایت دولت ها از این حوزه ضروری است. او می گوید 
نصب پنل خورشیدی برای یک خانوار معمولی هزینه بالایی 
دارد و تنها در موارد خاص، مثل ویلاهای شخصی، مقرون 

به صرفه است.
و  فولاد  همچون  بزرگی  صنایع  الزام  با  رابطه  در 
خودروسازی به تأمین یک تا پنج درصد برق مصرفی از طریق 
خورشید، شاهپوری این روند را مثبت اما ناکافی می داند. او 
می گوید این الزام زمانی مطرح شد که کشور وارد بحران برق 
شده بود و در گذشته به این موضوع توجهی نشد. به باور 
او، حتی اگر این میزان برق هم تأمین شود، تأثیر ویژه ای 
بر صنایع بزرگی که مصرف بسیار بالایی دارند، نمی گذارد و 
عمدتا جنبه نمایشی دارد گرچه برای بخش خانگی می تواند 

مفید باشد.
او تاکید می کند اگر در دهه های گذشته از شرکت های 
دانش بنیان در این حوزه حمایت می شد، اکنون تولید داخلی 
پنل و تجهیزات خورشیدی می توانست هزینه ها را کاهش 
داده و حتی زمینه صادرات و اشتغال را فراهم کند. اما به 
دلیل نبود حمایت، اکنون اغلب تجهیزات خورشیدی وابسته 
به واردات است و شرکت های داخلی معمولا صرفا مونتاژکار 

هستند.
به گفته این کارشناس، ایران با بیش از ۳۰۰ روز آفتابی 
در سال شرایطی بسیار ایده آل برای توسعه برق خورشیدی 
دارد. اما در عمل کشورهای اروپایی با کمتر از ۱۵ روز آفتابی 
عملکرد بهتری در این حوزه دارند زیرا حمایت و زیرساخت 
هدفمند وجود دارد. او تاکید می کند با وجود آمادگی صنایع 
از خورشید، صنایع خرد و خصوصی  دولتی برای استفاده 
به دلیل نبود حمایت و هزینه های بالا عملا امکان بهره مندی 

ندارند.
گذشته  سال های  می کند:  خاطرنشان  شاهپوری 
علاقه مندانی از کشورهای مختلف برای سرمایه گذاری در 
بخش خورشیدی ایران بودند و حتی زمین هایی نیز واگذار 
شد، اما موانع سیاسی اجازه تحقق این سرمایه گذاری ها را نداد. 
او معتقد است اگر این موانع برداشته شود، هنوز هم می توان 
با تضمین امنیت سرمایه گذاری، بسیاری از بحران های برق 

کشور را به کمک سرمایه گذاران خارجی رفع کرد.
احداث  با  کوتاه مدت  در  می دهد  پیشنهاد  شاهپوری 
نیروگاه های کوچک فسیلی و استفاده از ژنراتورهای برقی 
توسط کارخانه ها، حداقل صنایع بزرگ از شرایط بحرانی فعلی 
خارج شوند. به گفته او، صنایع کوچک در صورت حمایت 
حداقلی و پرداخت تسهیلات، می توانند سریع تر از فواید انرژی 
خورشیدی بهره مند شوند. در بلندمدت اما فقط حمایت از 
تولیدکنندگان داخلی، شرکت های دانش بنیان و باز شدن راه 
ورود سرمایه گذار خارجی می تواند وضعیت را به نفع کشور 

تغییر دهد.

قول مدیرعامل آبفا برای 
تکميل شبکه فاضلاب سميرم 

اصفهان
مدیرعامل شرکت مهندسی  آب و فاضلاب از پیگیری  
لازم به منظور تکمیل شبکه فاضلاب شهرستان سمیرم  در 

جنوب استان اصفهان خبر داد.
به گزارش اصفهان امروز، هاشم امینی در نشست بررسی 
مسائل آب و فاضلاب سمیرم در فرمانداری این شهرستان 
افزود: تاکنون ۱۱۰ کیلومتر شبکه فاضلاب در سمیرم انجام 

شده و ۶۰ کیلومتر دیگر از این پروژه باقی مانده است.
بتوان  باید  گرفته  صورت  تلاش های  با  داد:  ادامه  او 
اعتبارات لازم را از محل بودجه های ملی و استانی به منظور 

تکمیل بقیه این طرح اخذ کرد.
مدیرعامل شرکت مهندسی  آب و فاضلاب با اشاره به 
بازدیدش از محله »قلعه« شهر سمیرم گفت: درتلاشیم تا ۷۰ 
میلیارد تومان اعتبار برای اجرای شبکه فاضلاب این محله 

قدیمی تخصیص یابد.
امینی بر اجرا و تکمیل تصفیه خانه آب »چهل چشمه« که 
آب آشامیدنی پایدار ۲۱ روستا و یک شهر شهرستان سمیرم را 
تامین می کند تاکید و ابراز امیدواری کرد تا پیش از فرارسیدن 

فصل سرما عملیات اجرایی این تصفیه خانه آغاز شود.
او درباره تکمیل طرح های آبرسانی برای تقویت فشار 
و پایداری آب آشامیدنی سمیرم خاطرنشان کرد: تکمیل و 
تقویت تجهیزات مورد نیاز در ایستگاه های پمپاژ و چاه های 
سطح شهرستان از دیگر موضوعات مهمی است که باید 
به منظور کاهش تنش آبی، در اولویت کاری مسئولان شرکت 
آب و فاضلاب استان قرار گیرد.مدیرعامل شرکت مهندسی  
آب و فاضلاب همچنین بر ضرورت سرعت بخشیدن و تامین 
اعتبارات لازم برای اجرای طرح جهاد آبرسانی به روستاها 
در سه شهرستان سمیرم، نائین و فریدونشهر تاکید کرد.

امینی گفت: سمیرم دارای ظرفیت های اجتماعی، فرهنگی و 
زیرساختی بسیار خوبی است و مسوولان این دیار با همراهی 

مردم از این ظرفیت ها برای پیشرفت آن استفاده کنند.

احیای زاینده رود درگرو تأمین اعتبار
انتقال آب از سـد ماندگان در جنوب اسـتان تا تونل سـوم 
کوهرنگ و سـد سـرداب از جمله مهم ترین پروژه های انتقال 
آب بـه حوضـه زاینـده رود بـه شـمار می آینـد که سرنوشـت 
آن هـا بـه تامیـن اعتبار گـره خورده اسـت، اما پیشـرفت قابل 

توجهی نیز داشـته اند.
و  اصفهـان  اسـتان  دو  در محـدوده  زاینـده رود  حوضـه 
چهارمحال وبختیـاری واقـع شـده کـه ۹۳ درصد از مسـاحت 
و ۹۸ درصـد از جمعیـت ایـن حوضـه در اسـتان اصفهـان 
و هفـت درصـد از مسـاحت و ۲ درصـد از جمعیـت آن در 
اسـتان چهارمحـال و بختیاری قـرار دارد. مطابق سرشـماری 
سـال ۱۳۹۵، ۴ میلیـون و ۱۷۷ هـزار نفـر، جمعیت سـاکن در 
ایـن حوضـه را تشـکیل می دهنـد. یکـی از امیدهـای دیرینه 
بـرای نجـات حوضـه زاینـده رود، طرح هـای انتقـال آب بـه 
فـلات مرکـزی اسـت کـه از دهـه ۸۰ تاکنـون بـا نام هـای 
همچـون تونل سـوم کوهرنـگ، چشـمه لنگان، بهشـت آباد 
معرفـی شـده اند، امـا با اینکـه بحـران کمبـود آب در حوضه 
زاینده رود هر سـال شـدیدتر می شـود این طرح هـا به دلایلی 
همچـون کمبـود اعتبـار عقـب افتاده اند.رضـا رجبـی، معاون 
طرح و توسـعه شـرکت آب منطقه ای اسـتان اصفهان در این 
گفت وگـو بـا ایمنـا از آخریـن وضعیـت طرح های انتقـال آب 
از سـد مانـدگان در جنـوب اسـتان تـا تونل سـوم کوهرنگ و 
سـد سـرداب سـخن می گوید، متن کامل این مصاحبـه را در 

ادامـه می خوانیـد:
Á  از آخرین وضعيت پيشرفت طرح های انتقال

آب به استان بگویيد و اینکه قرار است، چه ميزان 
آب به حوضه منتقل كنند؟

طرح های انتقال آب در اسـتان را باید به دو دسـته تقسـیم 
کنیـم، نخسـت طرح هایـی کـه در شـرکت آب منطقـه ای 
اصفهان مدیریت می شـود و دسـته دوم نیز طرحی که بیرون 
از شـرکت در حـال انجـام اسـت. به طـور مختصر باید اشـاره 
کـرد کـه طـرح انتقـال آب از دریـا در شـرکت آب منطقه ای 
مدیریـت نمی شـود، بلکـه توسـط یک شـرکت پـروژه ای به 
نـام شـرکت تأمیـن آب صفه در حـال انجام اسـت که هیئت 
مدیـره خـود را دارد و اعتبـارش از طریق همان شـرکت پروژه 

می شـود. تأمین 
امـا درباره طرح هایی که در شـرکت آب منطقه ای در حال 
اجـرا اسـت، اگـر بخواهیم طـرح انتقال بیـن حوضـه ای را در 
نظـر بگیریـم در حـال حاضـر تنهـا یک طـرح انتقـال آب از 
جنـوب اسـتان به نام طرح سـد و خطـوط انتقال مانـدگان در 
حال اجرا اسـت کـه در این طرح سـدی را روی رودخانه ماربر 
احـداث می کنیـم، مطالعـات آن انجام شـده و در حال دریافت 
مجوزهـای مـورد نیاز اسـت، البتـه مشـکلات دریافت مجوز 
زیسـت محیطی برطرف شـده و بـه زودی صادر خواهد شـد، 
بعـد از آن هـم دیگـر مجوزهای طرح شـامل مجوزهای دفتر 
تخصصـی فنی، مجـوز پدافنـد غیرعامل و دیگـر مجوزهای 
مـورد نیاز دریافت می شـود تـا بتوانیم ردیف مناسـبی را برای 
ایـن طرح از سـازمان برنامـه دریافـت و آن را مدیریت کنیم.

ایـن طـرح اکنون در قالـب یک قرار داد مشـارکت بخش 
عمومـی بـا بخـش خصوصـی در حال انجـام اسـت، بخش 
عمومی شـرکت آب منطقـه ای اصفهـان و بخش خصوصی 
شـرکت تأمین آب صفه اسـت که با مشـارکت به نسـبت ۹۰ 

بـه ۱۰ در حـال انجـام این طرح هسـتند.
Á .درباره مشخصات فنی طرح توضيح دهيد

ایـن طـرح، سـدی از جنـس rCC روی رودخانـه ماربـر 
اسـت کـه در محـل مناسـبی از منطقـه مانـدگان احـداث 
می شـود، ارتفاع سـد از بسـتر ۸۸ متر، حجم کل مخزن ۱۵۷ 
میلیـون متر مکعـب و حجم مفید مخزن نیز ۱۲۲ میلیون متر 
مکعـب اسـت. پس از احداث سـد و البته مـوازی با آن خطوط 
لوله اجرا می شـود، اما بخشـی از محصول ذخیره شـده پشـت 
سـد توسـط یک سـامانه انتقـال به صـورت خط لولـه با طول 
مجمـوع ۲۵۰ کیلومتـر و سـه ایسـتگاه پمپاژ در طول مسـیر 
خـط قـرار می گیرند تـا آب را از محل سـد مانـدگان به محل 
سـد چم آسـمان انتقال دهند.هدف این طرح انتقال آب برای 
تأمین مصارف شـرب و قرار اسـت آب از پشـت سـد ماندگان 
توسـط تونـل انتقـال آب خـام بـه تصفیه خانه بابا شـیخ علی 
وارد شـود و آبـی کـه سـال ها سـامانه اول بـا بارگـذاری روی 
زاینـده رود از رودخانـه می گرفـت، امـروزه توسـط آب منتقـل 
شـده از سـد مانـدگان تأمیـن می شـود. طـول این خـط ۲۰۵ 
کیلومتر اسـت که در دو رشـته خـط لوله فولادی بـه قطر دو 
هزار میلی متر اجرا خواهد شـد، سـه ایسـتگاه پمپاژ با ظرفیت 
۱۱.۵۷ متـر مکعـب بر ثانیـه نیز در این طرح پیش بینی شـده 

است.
ارتفـاع پمپـاژ آب در ایـن طـرح بـزرگ ۹۰۵ متـر اسـت، 
بنابرایـن بـا یـک طـرح انرژی بـر روبـه رو هسـتیم کـه بایـد 
انـرژی لازم بـرای پمپاژها را تأمین کنیم. هشـت باب مخزن 
بـا ظرفیـت ۳۰ هزار متـر مکعب نیز در طول مسـیر بیـن راه 

می شود. سـاخته 
Á  چه مصارفی بــرای آب انتقالی از این پروژه

پيش بينی شده است؟
کل حجـم آب انتقالی از این سـد ۲۸۰ میلیون متر مکعب 
اسـت کـه ۲۵۰ میلیون متر مکعب آن قرار اسـت به سـد چم 
آسـمان برسـد و ۳۰ میلیـون متـر مکعـب از این آب نیـز قرار 
اسـت برای تأمین شهرسـتان های در مسـیر در جنوب استان 
شهرستان های شـهرضا، سمیرم و شهر مجلسی تعریف شده 
کـه پیش بینی شـده به اندازه ۳۰ میلیـون متر مکعب از کمبود 
آب شـرب آن هـا را بـا اجـرای این طـرح تأمین کنیـم، این ها 
کلیـات طرح ماندگان اسـت که یکـی از مهم ترین طرح های 

انتقـال آب بیـن حوضه ای به شـمار می آید.

Á  پروژه تونل كوهرنگ ســه در چه مرحله ای
است؟

پـروژه سـد و تونـل کوهرنگ سـه کمی قدیمی تر اسـت، 
امـا ایـن طـرح کـه در حـال انجـام اسـت، در تابلـو منابـع و 

مصـارف زاینـده رود از گذشـته در نظـر گرفته شـده اسـت. 
تونـل انتقـال آب صددرصـد اجرا شـده و مدتی اسـت که 
بـه بخشـی از آب توسـط یک ایسـتگاه پمپـاژ از طریق تونل 
در فصولـی از سـال کـه رودخانـه کوهرنـگ آب دارد منتقـل 
می شـود، امـا در ماه هـای گـرم سـال به ویـژه اکنـون، در 
عمـل امـکان پمپـاژ وجـود نـدارد و پمپ ها خاموش هسـتند 
به دلیـل اینکه آبـی برای پمپاژ وجود ندارد.این سـد در اسـتان 
چهارمحـال و بختیـاری در منطقه کوهرنگ در حال سـاخت 
اسـت و دربـاره مشـخصات فنـی آن می توان گفـت که یک 
سـد بتونی دو قوسـی با ارتفاع از روی بسـتر رودخانه ۸۹ متر و 
از روی پـی ۱۲۵ متـر اسـت. این سـد بزرگ اکنـون حدود ۵۲ 
درصد پیشـرفت داشـته اسـت که امیدواریم با شرایط اعتباری 
بهتـر، بـه زودی سـرعت کار بـالا بـرود تا جایی که بر اسـاس 
برنامـه مصوب در تابسـتان سـال ۱۴۰۶ موفق شـویم سـازه 
سـد را به طـور کامل بهره بـرداری کرده و فرایند آبگیری سـد 
را از آن زمـان شـروع کنیـم تـا به تـراز مکفی برسـد و تونلی 
کـه قرار اسـت آب را انتقـال دهد نیز مورد اسـتفاده قرار گیرد.

Á  ظرفيت انتقال آب این پروژه چقدر پيش بينی
شده است؟

طـول تونـل این پـروژه ۲۴ کیلومتر اسـت کـه پیش بینی 
شـده ظرفیـت تخصیص بـه انـدازه ۱۲۰ میلیـون متر مکعب 
آب را انتقـال دهـد، هـر چنـد حجـم سـد کوهرنـگ حـدود 
۳۸۴ میلیـون متـر مکعـب، حجـم کل مخـزن و حجم مفید 
مخـزن حـدود ۳۰۰ میلیـون متـر مکعـب اسـت و نزدیک به 
۲۷۶ میلیـون متـر مکعب آب با اجـرای این طرح قابل تنظیم 

خواهـد بود.
 مسـلم اسـت کـه این ظرفیـت ۱۲۰ میلیـون متر مکعب 
آب را بـه سـمت اصفهـان انتقـال پیـدا خواهـد کـرد هرچند 
پـس از اینکـه آب از تونـل خـارج شـود، چـون به صـورت 
روبـاز از منطقـه چهارمحـال عبـور می کنـد، بخشـی از آب را 
کشـاورزان چهارمحـال برداشـت خواهنـد کـرد و در نهایـت 

امیدواریـم نزدیـک به ۱۰۰ میلیـون به مخزن سـد زاینده رود 
برسـد، امیدواریـم این اتفـاق هرچه زودتـر رخ دهـد، اما آنچه 
مسـلم اسـت تونـل تمـام شـده و ۵۲ درصد عملیـات اجرایی 
سـد پیشرفت داشـته و پیش بینی می شود که در سـال ۱۴۰۶ 

بتوانیـم ایـن طرح بـزرگ را آبگیـری کنیم.
Á  در زمينه انتقال آب پروژه های دیگری نيز در

حال اجرا است؟
علاوه بـر طرح انتقـال آب ماندگان، تونل سـوم کوهرنگ 
مهم تریـن  بـزرگ،  اصفهـان  بـه  آبرسـانی  دوم  سـامانه  و 
پروژه هـای انتقـال آب در حـال اجرا در شـرکت آب منطقه ای 
آن هـا طرح هـای کوچـک  امـا علاوه بـر  اسـت،  اصفهـان 
دیگری نیز در دسـتور کار قرار دارد، همچون سـد سـرداب که 
تـا امـروز بیـش از ۹۵ درصـد این سـد پیشـرفت دارد تا جایی 
کـه اکنـون می توانیم پلاگ سـد را ببندیم، آبگیری را شـروع 
کنیـم و امیـدوار باشـیم که سـیلاب سـال جـاری را مدیریت 
کنیم تا مقداری راندمان تونل چشـمه لنگان را بهبود ببخشـد 
تا امیدوار باشـیم که شـرایط ذخیره آب پشـت سـد بهتر باشد، 
امـا به دلیل نبود اعتبـار و خرید اراضی انجام نشـده این تهدید 
وجـود دارد کـه با بسـته شـدن پلاگ سـد، ممکن اسـت آب 
آسـیبی به دو روسـتای قرار گرفته در مخزن برساند به همین 
دلیـل تـلاش می کنیم کـه قبـل از پایان فصل تابسـتان این 
اتفـاق بیفتد، زیـرا در غیر ایـن صورت پروژه یک سـال عقب 

می افتد.
Á  استفاده از ظرفيت مولدسازی اموال دولت تا

چه اندازه در پيشرفت پروژه های انتقال آب به 
استان مؤثر بوده است؟

این کار انجام شـده، فرایند قیمت گذاری و کارشناسـی که 
بایـد زیـر نظـر امـور اقتصـاد و دارایی انجام می شـد بـه پایان 
رسـید و شـرکت تأمیـن آب صفـه برنـده مزایده شـد که این 
بخـش از مولدسـازی بـه این شـرکت ابلاغ شـد دو قسـط از 
ایـن اقسـاطی که بایـد پرداخت می شـد نیز عملیاتی شـده و 
بـا مطالبات شـرکت تأمیـن آب صفه در راسـتای اجرای طرح 
بـزرگ انتقـال آب از مانـدگان فراینـد تهاتـر آن در حال انجام 
و قـرار اسـت ۳۵ همتـی که مبنـای این موضوع اسـت که در 

طـرح ماندگان هزینه شـود.

آخرین وضعيت پروژه های انتقال آب به اصفهان

نا 
ایم

س:  
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